

To the President of the WFCC
To Marjan Kovačević
Delegates of the 65th WFCC Congress

Dear Mr. President!
Dear delegates of the Congress!

I got acquainted with the agenda of the next Congress with great interest regarding the issues of attracting juniors to chess composition. Having many years of experience in popularizing the composition in the Volgograd region and Russia, I ask You to consider my proposals as part of the discussion of the issues included in the agenda.

I inform You the following beforehand. It should be borne in mind that today chess according to the rules of the FIDE game is studied all over the world. Therefore, as our experience shows, juniors are interested in participating in composition competitions, where these rules are not violated. We are talking about orthodox problems and, above all, studies, which is closest to game chess.

But, as soon as helpmates and selfmates are included in the tournament regulations, juniors, as it was in Russian competitions, simply run away from tournaments. And even if You manage to get them to participate before the final, the question: "Will you continue to do the composition, there is an unequivocal answer: no. A similar position is held by their coaches, who believe that helpmates and selfmates, due to violations of the rules of FIDE chess, cause irreparable harm to juniors. Motivation: playing giveaway or checkmating yourself is not chess, something else! The result is sad in Russia – it is not possible to en masse juniors, and the appearance of new names is sporadic.

With that said, when considering issues related to juniors, decide what goal You set for yourself. If the goal is to continue turning the chess composition, as it is today in Russia, into a provincial sports discipline, then leave helpmates and selfmates in the rules of tournaments, according to the principle "I'll freeze my ears to spite grandma". If You really want to make the composition popular and accessible to hundreds of juniors all over the world, you need to exclude helpmates and selfmates from the regulations of all junior tournaments. Juniors will become adults, and if the composition has hooked them, they will further determine whether they need heterodox and fairy tales or not.

Now my suggestions.

1) Annex 1.9.6. Youth Chess Composing Challenge new section – Synthetics

I propose to supplement the rules of the tournament with two more tasks, as it was in the first tournament "Wise King" of the Miniature Chess Composition Federation:

Tasks are formulated as follows: No. 1. Add one figure to the diagram to get the checkmate problem in 2 moves and No. 2. Find the twin in the mat problem in 2 moves, by rearranging the piece.

Learn more: http://www.efrosinin.ru/aa/FCCM/MK-1-problem/1_MK-itog.pdf

2) Annex 1.9.81. 1st Youth Chess Solving Challenge 2024

Taking into account what I said above, I propose to exclude helpmates and selfmates from the regulations in the tournaments of 2024.

I would also like to inform You that currently the Miniature Chess Composition Federations and the Volgograd Chess Composition Commission have held 21 "Wise King" Internet tournaments for juniors to solve miniature chess compositions without heterodox.

The results of the 21st tournament "In HONOR OF THE 80th ANNIVERSARY OF THE VICTORY IN THE Battle OF Stalingrad" can be viewed at the link: <http://www.efrosinin.ru/aa/jurnal/TP-30-2023.pdf>, pp. 69-75. According to the results of the tournaments, juniors are awarded diplomas, they are issued a certificate of compliance with sports standards.

3) Annex 1.9.12. World Youth Solving Chess Championship (WYCSC) under the aegis of FIDE.

I fully support the proposal of WFCC Vice President Dinu-Ioan Nicula. Such an important competition under the auspices of FIDE, in order not to "scare away" juniors, should be held without unorthodox. Moreover, it must be done within three years. And then, depending on the success of the tournaments within the FIDE, only in a separate tournament, offer heterodox.

I would like to inform You that this year, on January 29, we held a tournament on solving chess compositions dedicated to the 80th anniversary of the Victory in the Battle of Stalingrad. The tournament was held in accordance with the Rules of FIDE Chess, i.e. without helpmates and selfmates. 168 young solvers from 11 regions of Russia came to the start.

Learn more: <http://www.efrosinin.ru/aa/jurnal/TP-30-2023.pdf> , pp. 6-42.

Additionally, I offer.

4) Annex 1.5. WFCC activities December 2022 – September 2023

The WFCC President's concern about financial problems is understandable. With this in mind, I ask You to consider a proposal on the possible attraction of money to the WFCC budget. In my opinion, this can be done by changing the printed format of the "FIDE Album".

To assess the situation, consider "AF, 2010-2012". In total, etudes occupy ~ 9.5%, while heterodox and fairy tales occupy more than 60%.

I propose to print orthodox problems and studies separately under the former name "FIDE Album", because they do not violate the rules of FIDE chess. At the same time, significantly increase the share of studies that are particularly popular among game chess players. This will reduce the costs of publishing "AF", increase circulation by distributing among game chess players and make a profit,

The remaining sections should be published in electronic format as the "WFCC Album" and distributed free of charge. This will expand the popularization of these sections.

I inform You that the second album of miniatures has been published under the auspices of the Miniature Chess Composition Federation, in Russian and English. "Album 2019-2021" was published in Volgograd in 2022 at a high polygraphic level (hard dust jacket with protective film, excellent binding, coated paper, offset printing). The Album of the best chess compositions of miniatures of authors for 2019-2021 received 1021 compositions from 98 authors from 21 countries. The album includes 433 compositions from 88 authors from 18 countries. The winners of the Miniature Chess Composition Federation competitions are awarded diplomas, medals and are given a master or grandmaster badge, as well as a certificate of compliance with sports standards.

Details on the link: <http://www.efrosinin.ru/aa/jurnal/TP-29-2022.pdf> , pp. 78-82.

Best regards, Oleg Efrosinin, Volgograd (Russia)
International Arbiter of Chess Composition
September 1, 2023

Президенту WFCC
Марьяну Ковачевичу
Делегатам 65-го Конгресса WFCC

Уважаемый господин Президент!
Уважаемые делегаты Конгресса!

С большим интересом ознакомился с повесткой дня очередного Конгресса в части вопросов по привлечению юниоров к шахматной композиции. Имея, многолетний опыт популяризации композиции в Волгоградской области и России, прошу в рамках обсуждения, включённых в повестку вопросов, рассмотреть мои предложения.

Предварительно сообщаю следующее. Необходимо учитывать, что сегодня шахматы по правилам игры ФИДЕ изучают во всём мире. Поэтому, как показывает наш опыт, юниоры с интересом участвуют в соревнованиях по композиции, где эти правила не нарушаются. Речь идёт об ортодоксальных задачах и, прежде всего, этюдах, что наиболее близко к игровым шахматам.

Но, как только в регламент турнира включаются кооперативные и обратные маты, юниоры, как это было в российских соревнованиях, просто убегают с турниров. И даже если удастся заставить их участвовать до финала, на вопрос: «Будете ли вы далее заниматься композицией, следует однозначный ответ: нет. Аналогичной позиции придерживаются и их тренеры, которые считают, что кооперативные и обратные маты, в силу нарушения правил шахмат ФИДЕ, наносят юниорам непоправимый вред. Мотивация: играть в поддавки или ставить себе мат – это не шахматы, что-то другое! Результат печален в России – не удастся массово заинтересовать юниоров, а появление новых имён носит единичный характер.

С учётом сказанного, при рассмотрении вопросов, связанных с юниорами, определитесь, какую цель Вы ставите перед собой. Если целью является превращать и дальше шахматную композицию, как сегодня в России, в местечковую спортивную дисциплину, то оставляйте кооперативные и обратные маты в регламенте турниров, по принципу «назло бабушке уши отморожу». Если действительно желаете сделать композицию массовой и доступной для сотен юниоров во всём мире – надо исключать кооперативные и обратные маты из регламента всех турниров юниоров. Юниоры станут взрослыми, и если композиция их зацепила, они сами далее определятся, нужны им неортодоксы и сказки или нет.

Теперь мои предложения.

1) Annex 1.9.6. Youth Chess Composing Challenge new section – Synthetics

Предлагаю дополнить регламент турнира ещё двумя заданиями, как было в первом турнире «Мудрый король» Федерации шахматной композиции миниатюры:

Задания формулируются так: №1. Добавить на диаграмму одну фигуру, чтобы получилась задача мат в 2 хода и №2. Найти близнец в задаче мат в 2 хода, перестановкой фигуры.

Подробнее: http://www.efrosinin.ru/aa/FCCM/MK-1-problem/1_MK-itog.pdf

2) Annex 1.9.81. 1st Youth Chess Solving Challenge 2024

С учётом сказанного мною выше, предлагаю в турнирах 2024 года – исключить из регламента кооперативные и обратные маты.

Также сообщаю, что в настоящее время Федерации шахматной композиции миниатюры и Волгоградская комиссия по шахматной композиции провели для юниоров 21 интернет-турнир «Мудрый король» по решению шахматных композиций-миниатюр без неортодоксов.

Итоги 21-го турнира «В ЧЕСТЬ 80-ЛЕТИЯ ПОБЕДЫ В СТАЛИНГРАДСКОЙ БИТВЕ!» можно посмотреть по ссылке: <http://www.efrosinin.ru/aa/jurnal/TP-30-2023.pdf> ,

стр. 69-75. По итогам турниров юниоры награждаются дипломами, им выдаётся удостоверение о выполнении спортивных нормативов.

3) Annex 1.9.12. World Youth Solving Chess Championship (WYCSC) under the aegis of FIDE.

Полностью поддерживаю предложение вице-президента WFCC Dinu-Ioan Nicula. Такое важное соревнование под эгидой ФИДЕ, чтобы не «распугать» юниоров, должно проводиться без неортодоксов. Более того, это надо делать в течение трёх лет. А далее, в зависимости от успеха турниров в рамках ФИДЕ, только в отдельном турнире, предложить неортодоксы.

Сообщаю, что в этом году 29 января мы провели очный турнир по решению шахматных композиций, посвящённый 80-летию Победы в Сталинградской битве. Турнир проводился в соответствии с Правилами шахмат ФИДЕ, т.е. без кооперативных и обратных матов. На старт вышли 168 юных решателей из 11 регионов России.

Подробнее: <http://www.efrosinin.ru/aa/jurnal/TP-30-2023.pdf> стр. 6-42.

Дополнительно предлагаю.

4) Annex 1.5. WFCC activities December 2022 – September 2023

Понятна озабоченность Президента WFCC, связанная с финансовыми проблемами. С учётом этого прошу рассмотреть предложение о возможном привлечении денег в бюджет WFCC. По моей оценке, сделать это можно за счёт изменения печатного формата «Альбома ФИДЕ».

Для оценки ситуации рассмотрим «АФ, 2010-2012». В общем объёме этюды занимают ~ 9,5%, в то время, как неортодоксы и сказки более 60%.

Предлагаю ортодоксальные задачи и этюды печатать отдельно под прежним названием «Альбом ФИДЕ», т.к. они не нарушают правила шахмат ФИДЕ. При этом значительно увеличить долю этюдов, пользующихся особой популярностью среди игровых шахматистов. Это позволит снизить затраты на издание «АФ», увеличить тираж за счёт распространения среди игровых шахматистов и получить прибыль,

Остальные разделы издавать в электронном формате, как «Альбом WFCC» и распространять бесплатно. Это позволит расширить популяризацию данных разделов.

Сообщаю, что издан второй альбом миниатюр под эгидой Федерации шахматной композиции миниатюры, на русском и английском языках. «Альбом 2019-2021» издан в Волгограде в 2022 году на высоком полиграфическом уровне (твёрдая суперобложка с защитной плёнкой, отличный переплёт, мелованная бумага, офсетная печать). В Альбом лучших шахматных композиций миниатюр авторов за 2019-2021 годы поступила 1021 композиция от 98 авторов из 21 страны. В Альбом вошли 433 композиции от 88 авторов из 18 стран. Победители соревнований Федерации шахматной композиции миниатюры награждены дипломами, медалями и им выдаётся значок мастера или гроссмейстера, а также удостоверение о выполнении спортивных нормативов.

Подробности по ссылке: <http://www.efrosinin.ru/aa/jurnal/TP-29-2022.pdf> стр. 78-82.

С наилучшими пожеланиями, Олег Ефросинин, Волгоград (Россия)

Международный арбитр по шахматной композиции

1 сентября 2023 г.